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Letovák

Spousta místních podnikatelů a živnostníků 
musela zavřít či omezit své služby. Společně se 
zastupiteli jsme se dohodli na jejich podpoře 
a zároveň ocenění pro všechny, kteří poskytli 
svůj čas a šicí stroje při výrobě roušek. Chtěli 
bychom nakoupit služby postižených místních 
firem a živnostníků ve formě voucherů, a tyto 
darovat všem pomáhajícím.
Stejně tak můžete pomoci i vy. Řada místních 
firem zavedla možnost objednávek po internetu 
nebo telefonu. Případně zajišťují rozvozy na zá-
kladě předchozí objednávky. 
Protože málokterý z místních podniků má eshop, 
není nikde k dispozici jejich ucelená nabídka. 
Místní web www.uberounky.info proto přišel s ná-
padem, podpořit místní podnikatele a vytvořil jed-
noduchý objednávkový systém, který je přehledný 
jak pro zákazníky, tak pro obchodníky.

Na webu www.uberounky.info/objednavky 
naleznete přehled místních eshopů a obchodů, 
které musely zavřít své provozovny, ovšem 
prodávají nadále online nebo předávají zboží 
po dohodě z okénka.
Cílem tohoto projektu je nabídnout místním 
podnikatelům způsob, jak být i v těchto těžkých 
časech k dispozici zákazníkům a pomoci jim 
s objednávkami, které budou mít přehledně 
na jednom místě, bez nutnosti si vše po telefonu 
zapisovat. Jednotlivým zákazníkům pak projekt 
umožňuje kompletní přehled o nabízeném sorti-
mentu, včetně cen a možnost objednat si v klidu 
z domova bez toho, aniž by ve stresu při hovoru 
přemýšleli, co ještě potřebuji.
Díky projektu víme o těch, kteří se snaží 
fungovat, byť v omezeném režimu. Pojďme je 
podpořit!  Barbora Tesařová

K R Á T C E

Veřejná zasedání 
budou nově probíhat v klubovně FK Lety.  
Nejbližší veřejné zasedání proběhne 15. dubna  
od 19 hodin.    2

Aktuální informace 
k nouzovému stavu na www.obec-lety.cz v nové 
sekci Mimořádná situace, aktivní je taktéž FB 
stránka „Letováci“.   3

Sběrný dvůr  
je od 15. dubna otevřen. Jak nyní nakládat 
s odpadem?  4

Co vám nouzový stav 
VZAL a DAL?  6 – 7

Poděkování z úřadu
Děkujeme všem občanům za pozitivní slova 
díků, která vždy potěší, obzvláště v této nelehké 
době. Milé jsou i dobrovolné příspěvky pro 
ochotné šičky roušek. Děkujeme! 
 Jana Šilhavá, Lucie Kvasničková  

 a Ivana Melicharová, obecní úřad

Letovák postupuje  
do krajského kola
2. místo v okresním kole soutěže Radniční listy 
roku 2020. Postupujeme do kola krajského. 
Děkujeme všem aktivním přispěvatelům.

Stavba školky
Stavba nové budovy mateřské školy se přehoupla 
do závěrečného čtvrt roku, který nás dělí od ko-
laudace. V současné době se začíná pracovat 
na instalaci vnitřních zařízení. Připravují se také 
úpravy vnějších prostor a chodníků. V polovině 
dubna se rozjede také stavba rozšíření komuni-
kace II/116 o odbočovací pruh a zpomalovací 
ostrůvek, která nám přinese na dobu cca dvou 
měsíců omezený provoz.

Roušky Školinky Nona nosí zaměstnanci místních supermarketů, lékáren, pošt, ale také 
pražští hasiči, zaměstnanci nemocnic, porodnic i výzkumných ústavů.

Poděkování a podpora 
podnikatelů a živnostníků
Ráda bych za celé zastupitelstvo obce Lety touto cestou 
poděkovala všem, kteří se podíleli a podílí na šití a distribuci 
roušek nejen pro obyvatele obce Lety, ale i pro široké okolí, 
nemocnice, LDN nebo domovy pro seniory. DĚKUJEME!
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Letovská radnice se rozhodla vypovědět 
nájemní smlouvu majitelům sálu U Kafků 
a prostor si dále nepronajímat. Od kdy 
a proč byla smlouva vypovězena odpoví-
dá starostka B. Tesařová:
O neprodloužení smlouvy rozhodlo zastupitel-
stvo na podzim, kdy začala plynout šestiměsíční 
výpovědní lhůta, která skončila 31. 3. 2020.
Důvodů k výpovědi bylo několik. Především to, 
že sál není umístěn v lokalitě, která by sousedům 
zaručovala klidný odpočinek v době, kdy je 
využit pro plesy, koncerty a jiné akce začínající 
večer a obnášející velkou účast.
Během a po takových akcích pak docházelo 
ke zbytečným hádkám mezi pořadateli i hosty 
akcí s majiteli a sousedy sálu. Tyto neshody se ná-
sledně probíraly při jednání zastupitelstva obce, 
i velmi emotivně. Problém byl hluk, nevhodné 
parkování hostů, příliš mnoho lidí na akci, po-
zdní skončení akcí a další. Častokrát byla volána 
policie. Usoudili jsme, že to takto dál nejde.

Opravdu nebylo možné dospět k nějaké-
mu oboustranně přijatelnému kompro-
misu a dohodnout se na dalším využívá-
ní sálu?
O dohody jsme se pokoušeli mnohokrát, ze stra-
ny obce však nebylo možné dosáhnout za všech 

okolností na požadavky majitelů. Nelze uspořá-
dat ples od osmi hodin večer a skončit tak, aby 
lidé odešli po půlnoci potichu jako myšky. Jsou 
hosté klidní a jsou také ti veselí a hluční, někdy 
rozjívení, posílení alkoholem...

Obec Lety žádný vlastní prostor vhodný 
k pořádání »větších« společenských či 
kulturních akcí nevlastní. Kde se tedy 
napříště budou konat plesy, dětské kar-
nevaly, volby, vítání občánků, besedy...?
Obec nikdy takový prostor nevlastnila. V obci je 
pivovar MMX, kde se plesy a jiné koncerty ko-
naly i konají. Je to prostor i větší. Vítání občánků 
již loni proběhlo v krásném a veselém prostředí 
kavárny Městečko, stejně tak divadélka Leťánku. 
Vedle kavárny je také zajištěn prostor pro konání 
besed Letovské akademie. Masopust může 
končit v některé z místních hospůdek a karneval 
lze uspořádat na umělce, kde se pořádá již léta 
i disco s Oldou Burdou. Veřejné zasedání se již 
nyní koná v klubovně FK Lety. Volby mohou 
probíhat po dohodě se Sokoly v sokolovně.
O vybudování multifunkčního prostoru s tě-
locvičnou se snažíme v novém školním areálu, 
nějakou dobu to potrvá. Ale pak bude sloužit 
jako vlastní obecní sál s tělocvičnou. Na to se 
skutečně těším. Děkuji!  Markéta Huplíková

Program veřejného zasedání 15. dubna
� Zahájení
� Rozpočtové opatření 4/2020
� Smlouvy
� Zahájení staveb rozšíření komunikace II/116 

a V+K v ul. Na Výsluní
� Podpora pro celoroční činnosti organizací 

pracujících s dětmi a mládeží pro rok 2020
� Podpora podnikatelů v obci Lety postižených 

opatřeními vlády v době coronavirové  
pandemie

� Různé
� Diskuse
� Závěr
Podrobný program najdete na úřední desce obce 
Lety.  

Nový praktický lékař v OC Lety 
místo MUDr. Mrázové-Peškové
Od 1. března navazuje na dlouholetou praxi 
paní doktorky Mrázové-Peškové praktický lékař 
MUDr. Milan Zíka. Sestřičky zůstávají stejné. Pan 
doktor ordinuje v 1. patře OC Lety vedle praktické 
lékařky MUDr. Michaely Formánkové. Více infor-
mací naleznete na: www.ordinace-lety.cz.  

Plánovaná částečná uzavírka  
ulice Karlštejnská
V termínu od 14. dubna do 12. června 2020 bude 
částečně uzavřena silnice č. II/116 od křižovat-
ky s ulicí Karlštejnská. Důvodem je rozšíření 
komunikace o odbočovací pruh k nové budově 
MŠ. Doprava bude vedena v úseku stavby jedním 
jízdním pruhem se střídavým provozem. Řízena 
bude světelným signalizačním zařízením. 

Zápisy do škol letos bez prvňáčků
Zápisy v okolních základních školách bu-
dou letos probíhat bez osobní přítomnosti 
dětí, online systémem:
ZŠ Dobřichovice: 
od 6. 4. do 30. 4. 2020
více na: www.zsdobrichovice.cz
ZŠ Řevnice: 
od 2. 4. do 23. 4. 2020
více na: www.zsrevnice.cz

Naši jubilanti
V měsíci březnu oslavil své jubileum 85 let pan 
Jiří Peřina, kterému jsem stejně jako paní Janě 
Hofmanové k 80. narozeninám popřála tak, jak 
si aktuální situace žádá, tedy na dálku. V dubnu 
oslaví krásné 80. narozeniny paní Stanislava 
Švédová a úctyhodné devadesátiny paní Věra 
Jelínková. Všem přejeme pevné zdraví a dobrou 
náladu. Osobně popřejeme, jakmile nám to 
situace umožní.  Petra Flasarová

Doručení knih až k brance vašeho domu
Pro své věrné čtenáře mám nabídku doručení knih 
k brance jejich domu na objednávku. Tuto službu 
již několik let využívají senioři a věřte, že funguje 
ke spokojenosti obou stran. Hezké dny s knihou 
i bez knihy přeje knihovnice.  Petra Flasarová.

Proč obec vypověděla nájemní smlouvu?

Vše odstartovaly pozitivní recenze a ohlasy na so-
ciálních sítích. Hned první lednový víkend byl 
rekordní. Další víkend se na workshopu s Lelí´s 
cupcakes u tvoření vlastního dezertíku vystřídalo 
40 dětí a opět padl rekord v návštěvnosti. Díky 
spolupráci s obcí Lety a RC Leťánek patří každé 
poslední nedělní dopoledne v měsíci divadélkům 
pro děti. Středeční odpoledne budou vyplňovat 
přednášky pro dospělé v rámci Letovské akade-
mie. Kromě akcí pro malé i velké připravujeme 
speciální víkendová menu. Otevřeli jsme více než 

10 zájmových kroužků a kurzů (např. Keramika, 
Tanečky, Vaření, Angličtina nebo Jóga). Na bře-
zen jsme měli naplánovaných několik kulturních 
akcí včetně večerního jazzového koncertu pro 
dospělé a promítání v rámci festivalu Jeden svět. 
Vzhledem k aktuální situaci se všechny akce 
posouvají. I velmi žádaný workshop Nošení dětí 
a kurz První pomoci dětem. Pevně doufáme, že 
se s vámi brzy setkáme. Novinky můžete sledovat 
na www.nasemestecko.cz či FB.  

 Marie Vágnerová, Naše Městečko

Pro Městečko byl začátek roku zlomový
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Jak obec informuje veřejnost?
Pro šíření informací lidem používáme webové 
stránky, facebook a mobilní rozhlas (MR) – 
zprávy odcházejí přímo z aplikace MR nebo 
formou e-mailových zpráv či sms. Dotazy, které 
přicházejí denně emailem nebo telefonicky, 
zodpovídáme těmito prostředky. V případech 
nutnosti řešíme problémy osobně.

Co lidé potřebují?
Lidé si objednávají roušky nebo shánějí dezinfekci. 
Chtějí znát, jak se mají chovat – zda mohou chodit 
ven a jak, jak a v kolik hodin na nákup. Vedle toho 
řešíme i standardní problémy – soused pálí listí, 
kam mám odvézt větve ze zahrady, vysprávku 
komunikací po zimě apod. Komunikujeme se 
všemi třemi letovskými lékaři, krajskou hygienou 
i vedoucími obchodů Eso, Billa a Lidl. Ladíme 
možnosti monitoringu dodržování opatření v této 
nelehké době s městskou policií Řevnice. Do ob-
chodů, k lékařům a nejstarším občanům s trvalým 
pobytem v obci distribuujeme dezinfekci pro zajiš-
tění zvýšené hygieny. Výborně funguje spolupráce 
mezi obcemi – společně jsme objednali dezinfekci 
navíc, jen pro Lety to bude 100 l dezinfekce. 

Vznikají nové aktivity?
Kromě Školinky Nona, která byla nejrych-
lejší, šily postupně roušky i paní ředitelka 

v MŠ Lety, paní účetní a mnoho dobrovolnic 
v Letech a širokém okolí, za což jim patří 
velký dík. Ozvalo se i mnoho dobrovolníků, 
že v případě nutnosti pomoci nabízí svůj čas. 
Občané nabízejí zajištění nákupu pro seniory 
nebo jinou pomoc starším. Paní knihovnice 
Petra Flasarová umožňuje objednat knihy 
z letovské knihovny. 

Co ti dodává sílu?
Vlna solidarity a sdílení, která potlačuje strach 
a úzkost. Jsem ráda, že vesměs všichni obyvatelé 
v Letech dodržují vydaná opatření a pravidla. 
Těším se zase na lepší časy. Ráda vyhledávám 
chytré vtipy na dnešní dobu. Inspirují mě myš-
lenky pozitivně laděných lidí. Například dopo-
ručení na webu MUDr. Michaely Formánkové 
(praktická lékařka, OC Lety):

1. Buďte klidní, Vaši předkové přečkali epide-
mie horších nemocí.

2. Buďte ohleduplní k ostatním a striktně 
dodržujte karanténní opatření a hygienu.

Co říci na závěr?
PROSÍM o trpělivost, ohleduplnost a důvěru, že 
tuto dobu společně zvládneme. DĚKUJI za sou-
sedskou solidaritu, přátelství.

Já děkuji za Tvůj čas.  Markéta Huplíková

Přijatá opatření v obci Lety  
v souvislosti s vyhlášením 
nouzového stavu

n 11. 3. byla zrušena beseda se spisovatelkou 
Ivankou Devátou.

n 13. 3. byl přerušen provoz obecní knihovny.

n 16.3. obec vydala informativní leták pro občany 
o opatřeních proti nákaze a zřizuje na webu 
obce sekci „Mimořádná opatření“.

n Od 17. 3. byl přerušen provoz MŠ Lety.

n 17. 3. se na základě nabídky školinky Nona za-
čalo organizovat šití roušek a zjišťovat potřeba 
nákupů pro seniory, osloveny byly i místní pro-
dejny, kde zatím zaměstnanci nenosili roušky.

n Od rána 18. 3. byli všichni pracovníci prodejny 
Lidl vybaveni rouškami.

n Od 19. 3. byly postupně roušky dodávané 
do všech otevřených prodejen Billa, Lidl i Eso.

n Od 19. 3. byly šité roušky dodávané všem 
občanům, kteří o ně projevili zájem.

n Kromě školinky Nona šily i paní ředitelka v MŠ 
Lety, paní účetní a mnoho dobrovolnic v Letech 
i širokém okolí.

n 21. 3. bylo vydáno závazné opatření pro pohyb 
osob v obchodech.

n V týdnu od 23. 3. jsme řešili nákup dezinfekční-
ho materiálu. Dodávky přišly od Středočeského 
kraje a zároveň jsme objednali 100 l dezinfekce 
od Čepra ve společné objednávce s okolními 
obcemi. Kraj zaslal 18 l dezinfekce. 3 litry jsme 
dali lékařům do 2 ordinací a do lékárny a po 5 l 
do každé z otevřených prodejen (Billa, Lidl, 
Eso), kde je velká koncentrace lidí – na umý-
vání košů a oblasti kolem pokladen. Dalších 
14 l zaslaných krajem 2. dubna slouží pro 
desinfikování odpadkových košů a kontejnerů, 
obecní úřad a potřeby místních školek.

n 31. 3. přišly na obecní úřad objednané dezinfekční 
gely z chráněné dílny Příležitost k podání ruky. Gely 
ve 100 ml a 50 ml lahvičkách byly distribuované 
nejstarším obyvatelům s trvalým pobytem v obci.

n 4. 4. byla zrušena akce Ukliďme Česko – Ukliď-
me si Lety (nový termín bude včas zveřejněn).

n 15. 4. bude otevřeno sběrné místo v ul. Polní 
s upraveným režimem a otevírací dobou v pon-
dělí, ve středu a v pátek od 7 – 12 hod.

n 19. 4. rušíme plánované vítání občánků, bude 
se konat v říjnu 2020.

n 25. 4. bude zrušen svoz nebezpečného a vel-
koobjemového odpadu.

n 26. 4. bude zrušeno divadlo Skřítek v Městečku.

n 30. 4. bude zrušen Discoslet čarodějnic.

n 1. 5. bude zrušen Pohádkový les.

Zeptali jsme se starostky 

Aktuální situace ve výskytu  
coronaviru ve Středočeském kraji
Aktuální informace k výskytu coronaviru 
ve Středočeském kraji dle Krajské hygie-
nické stanice naleznete na www.khsstc.cz 
nebo na FB Letováci.

Ve středu 1. dubna naši hasiči rozváželi antibakteriální gely občanům ze skupiny 
65+. Rozvezeno bylo 278 lahviček.

Chalupa DRIVE = Jídla sebou
Restaurace Chalupa na Rovinách umožňuje objednat si jídlo 

z jídelního lístku a vyzvednout si jej v okénku vzadu na parkovišti. 
www.restauracechalupa.cz / tel.: 722 728 771 / Otevřeno: 11.00 – 14.30 hod. 
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Svoz nebezpečného  
a velkoobjemového odpadu  
v ohlášeném termínu  
25. dubna – ZRUŠEN

Nakládání s odpadem  
v době nouzového stavu 
Jelikož odpad může být zdrojem přenosu 
infekce, dodržujme při nakládání s odpady 
určitá pravidla:

l Použité roušky, rukavice a kapesníčky 
ukládejte do plastového pytle.  
Ten odkládejte uzavřený  
do směsného komunálního odpadu.  
V žádném případě je nedávejte  
do tříděného sběru.

l Žádné odpady NEODKLÁDEJTE  
mimo kontejnery a popelnice.

l Pokud NEJSTE nakaženi  
ANI V NAŘÍZENÉ karanténě  
– nakládejte se svými odpady jako dopo-
sud – třiďte odpady tak, jak jste zvyklí.

l Osoby v karanténě odpad  
nyní NETŘÍDÍ!  
Hrozil by přenos infekce. 
Jste-li v karanténě, odkládejte veškeré 
odpady do pevného plastového pytle, 
případně do dvou slabších pytlů. Po na-
plnění (nejpozději však do 24 hodin) 
pytel pevně zavažte a na povrchu ošetřete 
dezinfekčním prostředkem. Poté jej 
můžete odložit do popelnic a kontejnerů 
na směsný odpad.

Děkujeme, že se chováte zodpovědně. 

Začíná svoz bioodpadu
Občanům, kteří mají zaplacený poplatek 
za sezónní svoz bioodpadu, se začíná tento typ 
odpadu svážet ve středu 8. 4. a nadále pak kaž-
dou lichou středu až do konce listopadu. Pokud 
nemáte poplatek zaplacen, instrukce k platbě na-
leznete na: www.obec-lety.cz/urad/poplatky/ 

Umístění kontejnerů 
na bioodpad
Bioodpad je možné odkládat na sběrném místě 
v Polní ulici. Kontejnery na bio jsou od dubna 
volně přístupné na následujících místech: Lety 
pod Lesem, Osada Strong Boys, Černá skála. 

Větve pro spálení  
vozíme ke Srubu
Od 4. do 30. dubna je možné svážet větve k řece 
u Srubu a to o sobotách od 10 – 12 hod. a přes 
týden po dohodě s obecním úřadem. 

Chystáte se na jarní stříhání stromků a nevíte co 
s odpadem? Bude vaše zahrada po zimě potřebo-
vat přisypat mulčovací kůru do výsadby? Zabijte 
dvě mouchy jednou ranou. Využijte nabídky 
obecního úřadu a půjčte si obecní štěpkovač.
Nechte si ořezané větve ze zahrady nasekat 
na užitečnou štěpku, kterou použijete na zahra-
dě. Lze ji nasypat kolem keřů nebo do výsadeb. 

Vhodná je i do kompostu, kde zajistí potřebnou 
uhlíkatou složku, která dohromady s dusíkatou 
složkou (tráva a jiné měkké zbytky ze zahra-
dy) umožní efektivní tlení a tvorbu kvalitního 
kompostu.

Cena zapůjčení štěpkovače vč. obsluhy: 
200 Kč / 30 min.

Jak snížit množství bioodpadu ze zahrad?

Z tohoto důvodu činím po dobu nouzového stavu toto opatření:
� Sběrné místo bude mimořádně otevřeno od 15. 4. 2020.
� Otevírací doba bude v pondělí, ve středu a v pátek od 7 – 12 hod.
� Plocha byla upravena tak, aby bylo možné jednosměrně projíždět sběrným místem od přední 

brány po zadní bránu sběrného místa.
� Do oplocené části budou občané pouštěni jednotlivě – auto vjede, vyloží odpad, odjede a teprve 

poté bude vpuštěno další
� Je dovoleno odkládat bioodpad, směsný komunální odpad a tříděný komunální odpad.
� Není dovoleno odkládat nebezpečný a velkoobjemový odpad.

Na dodržování těchto opatření bude dbát obsluha sběrného dvora. V případě nedodržování těchto opatře-
ní bude sběrné místo opět uzavřeno.  Barbora Tesařová, starostka obce

Otevření sběrného místa v ulici Polní
Vzhledem k situaci s coronavirovou pandemií 
měly obce doporučeno sběrná místa neotvírat. Po-
kud je chtěly pro své občany otevřít, musely zajistit 

dodržování ochranných opatření, která doporučila 
vláda, Ministerstvo životního prostředí ČR a Kraj-
ská hygienická stanice Středočeského kraje.

Využijte obecního štěpkovače

Folklór je živé umění, a proto jsme měli letos 
v plánu posílit modernější část programu 
Letovských Májů. Netradičně začít 30. května 
již v 10:30 hod. divadlem pro děti i dospělé. 
Odpolední program s tradičními Notičkami 
a Oddechovkou z Berouna doplnit druhým 
pódiem: kouzelník, žonglovací a taneční dílny, 
parkour, street dance či večerní taneční vizuální 
vystoupení. Hlavní pódium, aby drželo krok – 
kabaretní spolek Showflík, známý z letošního 

Vosí hnízdo a Žlutý pes oživí Máje
Bude jaro bez Májů? masopustu, pěvecký sbor Mifun se zahraničními 

písněmi, letovská pohodová kapela 4 Kafky či 
moderní Proměny nás měly naladit na hvězdy 
letošních Májů VOSÍ HNÍZDO a ŽLUTÝ PES 
Revival v čele s Ondřejem Hejmou.
Celé rodiny se mohly zapojit do Pohádkové 
hry, soutěže o Májovou vílu či nejlepší babiččin 
koláč. Stánky, tvořivé dílny, malování na obličej 
a dřevěný kolotoč měly být třešničkou na našem 
společném májovém dortu. Uvidíme, zda se 
situace koncem května uklidní a my budeme mít 
příležitost se společně setkat.  Markéta Huplíková
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R O Z H O V O R

Využijme zastavení, abychom si všimli, 
jak si naše příroda nyní oddychla

Odkud pocházíte?
Narodila jsem se v Praze, ale 
kořeny, rodinu a srdce mám tady 
u Berounky.

Jak jste se dostala  
k povolání praktické lékařky?
Vždycky jsem milovala přírodu 
a mé zájmy do konce střední školy 
se točily kolem ní. Tím směrem 
jsem se chtěla původně ubírat 
i v dalším studiu. Nikdy jsem ani 
nepomyslila na to, že bych měla 
léčit lidi. V životě člověka ale rozho-
dují náhody. Těsně před maturitou 
jsem pocítila potřebu dělat něco 
konkrétního a užitečného. V tu 
chvíli se mi dostala do rukou pří-
ručka o vysokých školách. Na první 
pohled mi padla do oka 3. lékařská 
fakulta. Pro tu jsem se rozhodla 
a nikdy nelitovala. V rámci postgra-
duálního studia jsem prošla mnoha 
obory, ale našla jsem se v práci 
praktického lékaře. Je to nejkom-
plexnější obor, pestrý, kreativní 
a svobodný. Je tak blízko k člověku, 
jak žádný jiný a naplňuje mne štěs-
tím. Místo práce pro přírodu jsem 
tedy nakonec skončila u léčení lidí. 
Nelituji, ale vůči přírodě cítím dluh.

Jak Vás cesta  
zavedla do Letů?
Blízko bydlím, mám tu mnoho přátel, o něž 
jsem se starala jako lékař již dříve a jezdili 
za mnou do pražské ordinace. Ti mne po léta 
vytrvale přemlouvali, abych přestala dojíždět 
a zřídila si ordinaci tady. Dlouho jsem odolávala. 
Bylo pro mne těžké opustit své pacienty a ordi-
naci v Praze, kterou jsem si dvacet let budovala. 
Jsou ale chvíle, kdy je zdravé udělat v životě 
změnu. Rozhodla jsem se k ní a jsem ráda. 
Velmi k tomu přispěla i vaše milá paní starostka 
a laskavý majitel OC pan Žáček, který v 1. patře 
nechal vybudovat krásné ordinace. Nicméně 
cesta, kterou jsem si prošla při předávání praž-
ské ordinace a budování nové, byla nesmírně 
svízelná a už bych to nechtěla nikdy zažít. Stálo 
to ale za to, protože je mi tu s vámi dobře.

Jak se Vám v Letech ordinuje,  
překvapilo vás zde něco?
Práce vesnického lékaře se liší od té městské, 
kde máte po ruce nemocnici a specialisty. 
Tady si musíme vystačit mnohdy sami. To mi 

ale nevadí, práce je pestrá a akční. Nemám 
ráda monotónnost a papírování. Překvapilo 
mě, jak jsou zde příjemní a kultivovaní lidé. 
Abychom mohli léčit, je třeba založit vztah 
s pacienty na vzájemné důvěře, úctě a upřím-
nosti, to si myslím se nám daří, a za to děkuji. 
Nečekala jsem také tak milé a vstřícné přijetí 
od ostatních kolegů lékařů. Jak praktiků, tak 
odborníků. O takové kolegialitě a vzájemné 
pomoci, s níž se tu setkávám, se mi v Praze ani 
nesnilo.

S čím se na Vás lidé v současné  
situaci obracejí, jak fungujete?
V souvislosti s pandemií to máme složité. Nemů-
žeme si dovolit chytit virus. Kdyby se to přiho-
dilo, stali bychom se my lékaři v inkubační době 
tzv. „superpřenašeči“ a nakazili bychom mnoho 
našich oslabených pacientů, jak už se to v ně-
kterých zdravotnických zařízeních děje. Tomu 
se snažíme zabránit. Vzhledem k nedostatku 
spolehlivých ochranných pomůcek je to ale vel-
mi obtížné. Přistoupili jsme tedy po doporučení 

naší odborné společnosti na krizový 
režim. Jako praktici své pacienty 
povětšinou dobře známe, máme 
jejich celou zdravotní dokumen-
taci a souvislosti. Proto si můžeme 
mnohdy dovolit ordinovat dálkově 
po telefonu a s využitím různých 
způsobů e-komunikace. V tom 
máme výhodu na rozdíl od spe-
cialistů nebo lékařů, kteří pracují 
v řetězcích, kde se v ordinaci střída-
jí. Máme zamčenou čekárnu, aby se 
tam lidé nepotkávali a nepředávali 
si navzájem virus. Pokud je nutně 
potřeba provést fyzické vyšetření, 
pozveme si pacienta na konkrét-
ní termín, navlečeme na sebe 
z ochranných pomůcek, co se dá, 
a pacienta s rouškou vyšetříme. V té 
souvislosti bych chtěla poděkovat 
našim pacientům, že pravidla 
respektují a jsou ohleduplní k nám 
i k sobě navzájem.

Co byste ráda v souvislosti  
se současnou situací 
zdůraznila?
Myslím, že informací, co máme 
dělat, jak se chovat atd. máme 
od rána do večera tolik, že nám 
z toho drnčí hlava. Já bych měla jen 
několik upřímných přání na nás 
na všechny:

1. Zbytečně se nebojme! Ať nezemřeme 
na strach místo na nemoc. To by bylo opravdu 
smutné.

2. Zůstaňme i potom, až bude po všem, lidskými 
bytostmi k sobě ohleduplnými a nenechme 
zvítězit ego nade vším.

3. Buďme navýsost opatrní, abychom nepodlehli 
manipulaci nebezpečných lidí s mocenskými 
sklony, kteří těmto podobné situace záměrně 
využívají a nabízením atraktivních, jednodu-
chých řešení si získávají příznivce. Poučme se 
z historie.

4. Přibližme se zpět k rodině a začněme si ji 
znovu vážit a pomáhat si tak, jako to dělaly 
generace našich předků.

5. Využijme to zastavení, abychom si všimli, jak 
si naše příroda nyní oddychla. Zkusme každý 
z nás aspoň malinko přispět k tomu, abychom 
jí pomohli svobodně dýchat i poté, co zase 
nastartujeme motory.

Děkuji velice za rozhovor!   Markéta Huplíková

O své názory se s námi podělila oblíbená praktická lékařka s dlouholetou 
praxí MUDr. Michaela Formánková, která ordinuje v 1. patře OC Lety.
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ALENA VANŽUROVÁ 
jednatelka a spoluzakladatelka  
Kynologického klubu Lety
VZAL: setkání s dětmi a vnoučaty, téměř všech-
ny aktivity se psy a s přáteli
DAL: obavy o moje zdraví a zdraví všech mých 
blízkých, uvědomění, kolik věcí k životu člověk 
vlastně skoro nepotřebuje, důležitost toho, že 
máme jeden druhého a že se umíme semknout, 
když je to potřeba. 

 
PETRA FLASAROVÁ
knihovnice v Letech
VZAL: Co mi COVID vzal je jednoznačně 
radost z jara, které patří k mým nejoblíbenějším 
obdobím roku.
DAL: Dal mi samozřejmě obrovský pocit stra-
chu o přátele a rodinu, se kterými nemohu být 
tak často, jak jsem zvyklá. Ale dal mi hlavně ob-
rovskou naději a víru v lidstvo, které se dokázalo 
semknout a zapomenout na sobeckou snahu být 
tím, kdo diktuje a jako v krysím kolečku běží co 
nejrychleji dopředu bez ohledu na okolí. Po po-
čátečním ohromení, které celý svět paralyzovalo 
hrůzou, vidím obrovské odhodlání a snahu 
se zamyslet a srovnat si životní priority. Přeji 
všem hodně zdraví a dobré nálady, protože si to 
opravdu za svoji lidskost zasloužíme, všichni. 

MAREK STRÁNSKÝ
zastupitel obce Lety
VZAL: Svobodu pohybu a plány na další týdny 
a měsíce.
DAL: Čas na věci, na které ho v běhu běžných 
dní není dost. 

PAVLA SVOZÍLKOVÁ 
učitelka ZŠ Všenory
VZAL: Svobodu, školu, kroužky, rozlišení mezi 
prací a volným časem.
DAL: Děti se více zapojují do domácích prací. 

TOMÁŠ BÍM 
malíř a grafik
VZAL: Klid, pohodu a vnitřní klid. Jen zbabělec 
může říct, že se o sebe nebojí a já jsem zbaběl-
cem nikdy nebyl.
DAL: Protože patřím mezi mockrát zmiňovanou 
rizikovou skupinu, a média mi to každodenně 
několikrát připomínají, o to více se raduji z toho, 
že se mi v Letech žije dobře. 

ZDENA BRUNCLÍKOVÁ 
scénáristka a dramaturgyně  
dětských pořadů
 VZAL: Jako asi každému, vzal nám část svo-
body, určitou bezstarostnost, pohodlí, někomu 
práci a životní standard. Někomu zhatil plány, 
sportovní nebo jinou životní šanci. Řadě lidem 
vzal zdraví a někomu bohužel i život.
 DAL: Ukázala nám, co je v životě podstatné 
a co ne. Většinu lidí přiměl srovnat si žebříček 
hodnot. Semkl lidi dohromady, přiměl je zasta-
vit se, zamyslet nad sebou a některé své kroky 
i změnit. Dal lidem poznání, že nezůstanou 
opuštěni, ale najdou pomoc u druhých, u sou-
sedů, u obce, města… Začali vnímat přírodu 
jako obrovský dar a všichni se dostali najednou 
k sobě blíž. Možná si uvědomí, že by to tak 
mohlo zůstat natrvalo. 

JANA ŠALKOVÁ ROZSYPALOVÁ 
ředitelka MŠ Lety
VZAL: Pocit svobody, kontakt s blízkými, práci 
s dětmi, naplánované aktivity, možnost volně 
dýchat.
DAL: Čas na postupné vyřizování dlouho odklá-
daného, na uvědomění si, jak křehké jsou naše 
jistoty, na oprášení šicího stroje a pomoc s rouš-
kami, na přemýšlení o tom, co je a není důležité, 
na čtení, vnímání těch nejobyčejnějších věcí. 

PAVLA SOLETKA KRÁTKÁ 
spisovatelka, pedagožka a průvodkyně 
dětí (nejen) světem cizích jazyků
VZAL: Určitý pocit svobody. Chybí mi setkává-
ní s přáteli a širší rodinou, společné pravidelné 
předpracovní snídaně s kamarádkami. Doma se 
v rámci péče o rodinu a domácnost nestíhám 
tolik věnovat svým pracovním záležitostem. 
DAL: Pociťuji vděčnost za to, že si mohu 
vyzkoušet jen tak být a každý den plynout při 
zdánlivě úplně obyčejných věcech, které v běž-
ném režimu dělám spíše rutinně, a neprožívat 
vnitřní tlak, co ještě MUSÍM. Jsem vděčná, 
že jsme konečně doma společně, celá rodina 
(manžel často cestuje za prací). Chodím ještě 
více do přírody než obvykle a učím se žít tady 
a teď. Ještě, že máme doma malé školáky, kteří 
mi v tomto plynutí vydatně pomáhají. Ve svém 
srdci cítím hlubší propojení s celým světem. 
Prožívám vděčnost za život a moc si přeji, 
abychom si my lidé touto zkušeností dar života 
a zodpovědnost za něj plně uvědomili. 

Co Vám vyhlášený nouzový stav v souvislosti s COVID-19 vzal a dal?
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Co Vám vyhlášený nouzový stav v souvislosti s COVID-19 vzal a dal?

JIŘÍ KÁRNÍK 
zastupitel obce a sekretář FK Lety
Chtěl bych v první řadě poděkovat lékařům, 
hasičům, farmaceutům, zdravotnickému perso-
nálu, prodavačům a všem těm, kteří jsou v první 
linii v boji s epidemií coronaviru!
VZAL: Co je společně se zdravím, tak často 
v dnešních dnech skloňovaným, to nejcennější? 
Svoboda! Svoboda je mít možnost se rozhodnout 
podle sebe a podle svého nejlepšího uvážení a nést 
za to přiměřenou odpovědnost. O část svobody 
jsme nyní přišli, ale je třeba okamžitě zdůraznit, 
že je naprosto nutné stávající opatření respektovat. 
Chybí mi, a nejen mně, možnost potkávat a stře-
távat se s lidmi, s přáteli a blízkými. Nemá smysl 
moc zdůrazňovat, že postrádám možnost cestovat 
jak v tuzemsku, tak v zahraničí. A pochopitelně 
mi chybí sport, jak aktivní, tak ve formě organizo-
vání činnosti FK Lety i pasivní, jak v televizi, tak 
na milované Slávii. Ale to vše přečkáme a o to více 
si budeme vážit toho, co jsme před vypuknutím 
epidemie považovali za naprostou samozřejmost.

DAL: Hlavně pocit, že to s naší společností není 
tak úplně špatné. Poté co se ukázalo, že naše 
vláda a příslušné orgány selhaly v první fázi v do-
dávkách roušek, respirátorů a dalšího zdravot-
nického materiálu, se vzedmula obrovská vlna so-
lidarity a vzájemné pomoci mezi lidmi. Počínaje 
šitím roušek, nákupům pro seniory, přes výrobu 
a míchání dezinfekcí až profesionální dodávky 
respirátorů a ventilátorů. Toto vše a mnoho dal-
šího zasluhuje velký obdiv a poděkování. Většina 
těch, kteří takto nezištně pomáhají, nečekají 
na nějaká pompézní děkovná gesta, nedělají to 
jako své PR a to je to nejdůležitější! 
Ještě bych vyzdvihl smysl pro humor. V kri-
tických situacích je pro nás typické, že si ze 
všeho děláme legraci, ale nejen tak obyčejnou, 
ve většině případů se jedná o inteligentní a iro-
nický humor! Schopnost odříznout se smíchem 
od věcí, které jsou příliš vážné, je jedním z rysů 
české povahy.
Závěrem bych ještě dodal: Buďte co nejvíce 
doma a noste roušku! 

JIŘÍ HUDEČEK 
zastupitel obce, jednatel Sokol Lety  
a člen spolku Trans Brdy, z. s.
VZAL: Neřekl bych, že mi stávající situace něco 
vzala. Některé věci si prostě v současné době 
budeme muset odepřít. Jedná se o mimořádnou 
situaci, na kterou je třeba reagovat adekvátním, 
zodpovědným způsobem v zájmu všech našich 
občanů. Jestliže virus působí zdravotní problémy 
zejména seniorům a lidem, kteří mají oslabený 
organismus, bylo by sobecké nechovat se dle 
nařízení vlády. Jinou vládu stejně teď nemáme, 
takže nám ani nic jiného nezbývá.
DAL: Naštěstí v České republice nemá pande-
mie zatím takový průběh jako například v Itálii 
nebo ve Španělsku. Vždy platilo a platí stále 
tolik omílaný, pravdivý výrok, že nejdůležitější 
je zdraví a v dnešních časech to platí dvojnásob, 
takže okolnosti kolem pandemie, ve mě tento 
pocit pouze posílil. 

BARBORA TESAŘOVÁ 
starostka obce Lety
VZAL: 1. Spoustu času – v průběhu března strá-
veného čtením množství materiálů, které posílá 
kraj, vláda, hygiena, KOPIS Kladno...
 2. Abych se přiznala, situace mě v prvních 
dnech vykolejila ze zažitých rituálů a pravi-
delného týdenního harmonogramu v rodině, 
což způsobilo uzavření škol a pravidelných 
mimoškolních aktivit dětí, a změny v běhu obec-
ního úřadu, kdy jsme se museli přizpůsobit nové 
situaci a rychle na ni reagovat.
 3. „Nového“ člena rodiny – karanténa a nouzo-
vý stav ukončil výměnný pobyt studenta z Ně-
mecka, který u nás byl od srpna 2019 a musel 
náhle odjet, protože jeho program byl z důvodů 
nouzového stavu ukončen.
DAL: 1. Velmi si vážím solidarity, která v obci 
a celém širokém okolí znovu ožila – v šití roušek 
i jejich poctivém nošení. S vážností této situace 
velmi oceňuji spolupráci s okolními starosty, 
místními lékaři, podnikateli, vedením všech 
našich školek, všech pracujících na prodejnách. 
Velmi nám pomáhají naši hasiči i pracovníci 
městské policie.
2. Tato situace mi opět připomněla, že je třeba 
si vážit každého dne, protože zítra se život 
může úplně přetočit, jak to řekl německý filozof 
Friedrich Nietzsche: „Žij každý den svého živo-
ta, jako by byl první a jako by byl poslední.“ 

A nyní 
se s naší kamerou 

podíváme k panu Kropáčkovi 
z Manětína, který ze staré ždímačky, 

králíkárny a několika součástek 
z mopeda vyrobil nový plicní 

ventilátor pro 5 osob.
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Na závěr ještě uvádím obecné informace o po-
vinném posledním roce předškolního vzdělává-
ní a možnosti individuálního vzdělávání.
Povinné předškolní vzdělávání nastává pro děti, 
které v novém školním roce dovrší 6 let a rovněž 
pro děti s odkladem školní docházky až do ná-
stupu do základní školy. Tady platí:
� Předškolák, který již navštěvuje MŠ zapsanou 

v rejstříku škol a školských zařízení, nemusí 
jít znovu k zápisu.

� Zákonný zástupce dítěte, které bude plnit 
povinnost předškolního vzdělávání  

v zahraniční škole, formou individuálního 
vzdělávání nebo v přípravné třídě, je povinen 
oznámit tuto skutečnost řediteli spádové 
mateřské školy nejpozději 3 měsíce před 
zahájením školního roku, tj. do 31. 5. 2020.

Další informace k zápisu najdou rodiče na 
www.mslety.cz, případně u ředitelky MŠ.
V případě jakýchkoliv nejasností pište  
na: matskola.lety@seznam.cz nebo volejte  
tel.: 724 267 412. Přeji pevné zdraví nám všem  
a brzký návrat do normálu. 
 Jana Šalková Rozsypalová, ředitelka MŠ Lety

Vážení rodiče předškolních dětí, milí zájem-
ci o vzdělávání v naší mateřské škole. Tento 
článek píšu z prázdné mateřské školy. Nepíše se 
mi lehce v tom tichu, které nečekaně zavládlo 
ve třídách. Zatím nevíme, kdy se situace s dopo-
ručenou karanténou změní, ale přesto se některé 
události nedají zastavit ani odsunout a k nim 
patří i přijímací řízení pro nový školní rok. Ten 
letošní bude trochu „jiný“.

Dostanou se všechny děti
Jak všichni jistě už víte, staví se nová budova – 
odloučené pracoviště se třemi třídami pro 51 
dětí. To je dobrá zpráva pro všechny děti i jejich 
rodiče z Letů i blízkého okolí. Poprvé v historii 
nové mateřské školy nebudeme muset odmítat 
zájemce.

Letovská MŠ otevře brány  
i okolním obcím
Naopak, budou stanoveny spádové obvody pro 
obce Mořinka, Karlík a Černolice, tedy děti 
z těchto obcí mají stejnou šanci na přijetí jako 
děti letovské. Vzhledem k navýšení kapacity před-
pokládáme, že volná místa budou pro zájemce 
i z dalších obcí. Jako bonus uvádíme, že jedna tří-
da bude pracovat s prvky waldorfské pedagogiky.

Oficiální přijetí dětí  
do nové budovy až po její kolaudaci
Kolaudační řízení nové budovy je plánováno 
na červenec, teprve poté může dojít ke schvá-
lení navýšení kapacity v rejstříku škol a bude 
možné vydat rozhodnutí o přijetí pro novou 
kapacitu. Takže všichni, kteří se nevejdou 

v prvním kole, budou určitě přijati v dodateč-
ném letním zápisu.

Stručné shrnutí: Zápis pro nový  
školní rok 2020/21 (květen)
se uskuteční v pondělí 11. května od 8.00 
do 16. 00 hod. s krátkou polední půlhodinovou 
přestávkou. Přijímací řízení bude jednokolové, 
v den zápisu rodiče odevzdají vyplněnou žádost 
o přijetí, včetně potvrzení od pediatra, k ověření 
bydliště předloží platný průkaz totožnosti, 
a k nahlédnutí přinesou rodný list dítěte.
Žádosti budou jako každým rokem ke stažení 
na www.mslety.cz v kolonce Dokumenty – Zá-
pis nebo už vytištěné k vyzvednutí přímo v ma-
teřské škole. Letos mají právo na přijetí děti, 
které dovrší 3 let nejpozději k 31. srpnu a děti 
starší, až do výše naplnění kapacity mateřské 
školy. Další kritéria naleznete na stránkách škol-
ky. Na všechny děti se vztahuje tzv. „spádovost“ 
tzn. jsou přednostně přijaty v mateřské škole 
obce, kde mají trvalé bydliště nebo kde byla 
stanovena spádovost – pro nás od letoška: Lety, 
Mořinka, Karlík a Černolice.

Dodatečný zápis: Po kolaudaci nové 
budovy (předpoklad – červenec/srpen)
Všechny odmítnuté žádosti z prvního zápisu bu-
dou mít platnost (doručíte pouze e-mailem ozná-
mení, že Váš zájem o umístění trvá). Platné bude 
i lékařské potvrzení. V nejkratší době (do tří dnů) 
od zápisu budou vydána rozhodnutí o přijetí. 
Věříme, že kolaudace proběhne ve stanoveném 
termínu a provoz v nové budově započne včas.

Povinné vzdělávání předškoláků
MŠ Lety hledá 
kvalifikovanou 

učitelku
Mateřská škola Lety hledá 

kvalifikovanou paní učitelku 
na zástup za dlouhodobě 

nemocnou kolegyni s možností 
práce na trvalý pracovní poměr 
od září 2020 v nově budovaném 

odloučeném pracovišti.

Výhodou je hra na hudební 
nástroj, kurz logopedického 

asistenta a smysl  
pro týmovou spolupráci.

V případě zájmu kontaktujte 
ředitelku školy  

Janu Šalkovou Rozsypalovou.

tel.: 724 267 412
e-mail: matskola.lety@seznam.cz

MŠ Lety – letos trochu „jiný“ zápis
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Tento rok je zcela jiný. Ještě před pár měsíci nás 
ani nenapadlo, že by mohly třídy v Noně upro-
střed března zcela utichnout. Současná situace 
týkající se koronaviru donutila i nás jednat. 
Po dlouhém diskutování a informování rodičů, 
se vedení Školinky Nona rozhodlo vzhledem 
k bezpečnosti Školinku zavřít stejně tak, jak to 
udělalo mnoho dalších předškolních zařízení.

Přidáme ruku k dílu
A co bylo dál, když jsme ve Školince zůstaly bez 
dětí? První dva dny jsme se věnovaly generál-
nímu úklidu. Plánovaly jsme, co je dále třeba 
udělat. A najednou sedíme na dětských židlič-
kách a díky sledování sociálních sítí si začínáme 
uvědomovat jednu věc – veškerý úklid, vše, 
co bychom mohly předpřipravit na dobu, kdy 
budeme zase normálně fungovat, to přeci může 
počkat. Hlavním problémem teď bylo zjištění, 
že nejen v našem okolí je veliký nedostatek 
ochranných roušek. Lidé na situaci zareagovali 

Jak se rodinná školinka Nona  
za pár hodin proměnila  
v manufakturu na šití roušek
Ve Školince se každý rok nejvíce těšíme na jaro, a to nejen pro více slunečního 
svitu a prvních květin, ale také proto, že si rády užíváme kouzlo Velikonoc 
a především to, jak nám děti přes zimu vyrostou a my s nimi můžeme podnikat 
více aktivit a zažívat tak další nová dobrodružství.

Zápis na školní rok 2020/2021 zahájen. Přihláška na: www.skolinkanona.cz

Den otevřených dveří 4. 5. 2020 od 17 hod.

Dobrá nálada je základ
Začaly jsme 18. března a už přes týden šijeme. Je 
nás tu celkem 6 a máme našito přes 1000 roušek. 
A protože už začínáme být unavené, tak si ráno 
společně nejprve zacvičíme jógu a dáme dobrou 
snídani. Pak už ale zasedáme každá ke svému 
pracovnímu místu a zapínáme stroje. Například 
z kuchyňského baru teď máme tzv. střižnu. Celé 
dny panuje dobrá nálada, bavíme se o všem 
možném. Máme pocit, že můžeme v boji proti 
coronaviru aspoň trochu pomoci.
A tak místo toho, abychom se tradičně chystaly 
na pečení mazanců, sázení květin a objevovaly 
jarní krásy s dětmi, proměnily jsme se ve šva-
dlenky, probíráme se látkami a snažíme se 
koordinovat vše tak, aby naše roušky doputovaly 
na místa, na něž je to nejvíce třeba.

Roušky až za hranice Letů
Naše roušky teď nosí někteří ze zaměstnanců 
místních supermarketů, lékáren, pošt, ale 
také pražští hasiči, zaměstnanci nemocnic, 
porodnic, výzkumných ústavů a obyvatelé 
Letů a okolí.
Rády bychom poděkovaly všem, kteří šijí roušky 
nebo jakkoli pomáhají v těchto smutnějších 
dnech, našim přátelům a rodinným příslušní-
kům za jejich podporu a pomoc, obci Lety, jež 
nám pomohla s distribucí roušek pro potřebné 
obyvatele naší vsi, rodičům dětí z naší Školinky 
za pochopení a podporu, a především Jaroslavu 
Bolartovi za jeho lidskost. Ten největší dík dle 
mého názoru stále patří vedení Školinky Nona, 
Michaele Kotěrové a Karolíně Benešové, které 
umožnily vše uskutečnit a od prvních chvil se 
aktivně zapojily do celé akce a jsou samozřejmě 
v hlavní linii s ostatními švadlenkami.

Umíme si pomáhat
Nezapomeňme, že po bouřce vždycky vyjde 
slunce a tato zkušenost nám může připome-
nout, že si stále dokážeme pomáhat, a umíme 
být k sobě tolerantní a dobrosrdeční. Doufáme, 
že se naše Školinka brzy otevře a bude plná 
dětského breptání, radosti i smíchu jako tomu 
bylo doposud. 
 Gabriela Benešová, učitelka ve Školince Nona

vlastnoručním šitím nejen pro sebe a své rodiny, 
ale také pro ostatní. A tak jsme se rozhodly 
přidat ruku k dílu.

Jednáme a učíme se rychle
Za pár hodin se nám podařilo sehnat šicí stroje 
a spojit se s Obecním úřadem Lety, aby nám 
pomohl s distribucí roušek pro potřebné. Jídelna 
Školinky Nona, v níž se naše děti stravují a občas 
i tvoří své výrobky, byla během pár minut promě-
něna v manufakturu na šití roušek. Odstěhovaly 
jsme dětské stolky a židličky, místo nich máme teď 
velké stoly a na nich položené šicí stroje, nůžky, 
látky, nitě a špendlíky. Samozřejmě těch z nás, co 
uměly šít na stroji, bylo málo, ale to nám nevadilo. 
Za půl hodiny jsme se vše, co jsme potřebovaly 
umět k ušití dvouvrstvé roušky, hravě naučily.
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Vnímejte se, zpomalte! 
Uvědomte si ty pravé hodnoty
Jenže čím ještě přispět? 
Valí se na nás doslova lavina informací, až se 
z toho člověk dusí. Jak symbolické? Všelijaké ne-
příjemné pocity uvnitř těla jako reakce na proud 
informací, třeba o tom: jak se bránit nákaze, jak 
zabránit šíření nemoci, jak zvládnout karanté-
nu, kolik roušek ještě našít, jak nakombinovat 
domácí výuku školáků a práci z domova, jak 
zaopatřit svou živnost, aby tuto nelehkou situaci 
přežila, jak z toho všeho neztratit hlavu? Potře-
bujeme sledovat kroky vlády a vše si ověřovat, 
aby nám neunikly jiné podstatné informace, 
které se snadno v této chaotické době schovají 
pod háv záchrany občanů. Tolik se toho na nás 
valí. Už i ti otrlejší z nás začínají být citliví.

Neztrácejme čas zbytečnostmi
Nechci opakovat to, co už bylo řečeno. Ale 
přišla mi k tomuto tématu ještě jedna věc, 
kterou bych s vámi, milí sousedé, ráda sdílela. 
Dovolím si takovou malou osobní zpověď. 

Možná jste prožili něco podobného. Loni 
v lednu mi tragicky zemřela blízká kamarád-
ka, bylo jí pouhých 37 let (byla o rok starší 
než já téměř přesně na den). Pro její rodinu, 
dvě malé děti a nás všechny kamarády to bylo 
těžké období. Hodně nás to poznamenalo. 
Uvědomila jsem si, jak blízko je smrt životu 
a život smrti. Tak tenoučká hranice. Tato 
zkušenost mi ukázala, jak moc si života vážím 
a jak jej toužím naplnit tím, co opravdu ze 
srdce chci. A jak naopak nechci ztrácet čas 
zbytečnostmi. Vnímala jsem, že nám naše 
kamarádka shora z obláčku vzkazuje: ZPO-
MALTE! Vnímejte se! Uvědomte si ty pravé 
hodnoty! Celý loňský rok se pak u mě nesl 

v náladě velkého zpomalení, mohu to dokonce 
nazvat kompletním vyhořením. Každá oblast 
mého života měla být podrobena generálnímu 
úklidu. Vše vysypat z pomyslných šuplíků 
a přebrat, nepotřebné vyhodit, spálit, pustit. 

Dokonce i svou takzvanou Pandořinu skříňku 
jsem byla donucena otevřít… a řeknu vám, nic 
pěkného to tedy nebylo. Můj stav mě donutil 
si stoupnout čelem všem svým strachům 
a temným stránkám. Jeden se až diví, jaké 
tváře v sobě má, které raději skrývá i sám před 
sebou. Tfůj prostě hnůj!

Jak na naše strachy
Naordinovala jsem si několikatýdenní dobro-
volnou karanténu, izolaci na chalupě. Téměř 
bez spojení se světem. Postupně jsem se díky 
tichu a samotě začala znovu spojovat sama se 
sebou, uslyšela svůj vnitřní hlas, začala znovu 
objevovat, kdo opravdu ze své podstaty jsem 
a co je pro mě v životě důležité. Shrnu-li to, 
nejvíce mi pomohlo dostat se do přítomnosti, 
do dětského tady a teď. A také fyzický pohyb 
a fyzická práce. Pojmenovala jsem si své stra-
chy – prostě tu jste, mé strachy, vím o vás a už 
si teď s vámi budu umět lépe poradit, už vím, 
že s vámi nemá smysl bojovat, jediným výcho-
diskem je vás přijmout. Vždyť úzkostné stavy, 
strachy, deprese a v další fázi jejich somati-
zace nás vlastně varují, to jsou ty alarmující 
kontrolky volající: „Pozor, člověče! Tady jsi 
špatně, zastav se a zamysli se, kde šlapeš ve-
dle.“ Doteď se z toho propadu dostávám zpět 
do plné energie. Ještě tam nejsem, postupuji 
pomalu, s rozvahou (já, původně netrpělivá 
bytost :-). Vědoměji přistupuji ke všem věcem 
v životě, neustále si kladu otázku, jestli mi to 
či ono opravdu dělá dobře, či jen reaguji podle 
starých vzorců jako hodná, pilná a slušně vy-
chovaná holčička. Mnohem více naslouchám 
svému tělu a jeho kontrolkám. 
Proč o tom vlastně píšu? Vnímám, že teď se 
do této situace deprese dostala celá naše společ-
nost, jak česká, tak celkově lidská. Posledních 
pár let se vše už tak nebezpečně zrychlovalo, 
tolik tlaku na všechny ze všech stran. Lidé začali 
ztrácet cit pro pravdu, cit pro rozpoznání těch 
opravdu důležitých životních hodnot. Lidé se 
začali v záplavě povrchní komunikace ztrácet 
sami sobě. Nazvala bych to celospolečenskou 
depresí! Makrokosmos odpovídá mikrokosmu. 
To, co se děje v každém z nás se odráží v celku 
a obráceně. Souhlasíte se mnou? Vnímám, že 
naším jediným východiskem je změnit každý 
sám sebe k lepšímu. Klást, a hlavně odpovídat 
si na otázky Kdo jsem? a Proč tu jsem? Když si 
každý přebereme to své smetiště, přeházíme svůj 
vlastní hnůj a pak do něj zasejeme nová semínka 
naděje, pomůžeme tím sami sobě i světu nejvíce. 
Tak šups do práce, je čas! A hlavně nezapomeň-
te na naše české eso v rukávě, lék na všechny 
strachy – humor. 

S láskou a radostnou myšlenkou na vás všechny, 

milí sousedé, vaše sousedka Pavla Soletka Krátká

Posvícení do nás samých.  Foto Marie VOSÁHLOVÁ
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FK Lety aneb člověk míní, život mění!

K tomuto výročí jsme připravili řadu kulturních a sportovních akcí. Mimo jiné náš každoroční Country bál, který je plánován na 6. června. 
Rádi bychom tímto srdečně pozvali obyvatele Let. Za zmínku stojí také Dětský den a Potlach konaný 29. srpna. Od dubna do června jsme 
plánovali vedle brigád, velikonočního a čarodějnického setkání či večera seniorů také turnaje v šipkách, petanque, nohejbalu, stolním teni-
su, badmintonu, volejbalu. Vzhledem k okolnostem, které v tuto chvíli panují, nevíme, kdy se zase osadní život vrátí zpět do normálu. Proto 
budou akce posunuty či zrušeny. O aktuálním dění v osadě se dozvíte na našich stránkách: www.strongboys.cz. Držíme všem obyvatelům 
a kamarádům palce, aby nelehký čas přežili ve zdraví a pokud možno v klidu.  Ahoj kamarádi z osady Strong Boys.

Letovská volejbalová děvčata působící v klubu TJ Sokol Dobřichovice byla po úspěších 
na posledních turnajích jako většina sportovců nucena přestat se organizovaně setkávat 
na trénincích. Aby nezahálela a zároveň se odreagovala od školních úkolů, nahrávají pro ně 
trenéři cvičení na FB stránky. Doufají, že se brzy vrátí na hřiště, aby se mohla připravovat 
na nadcházející sezónu do soutěží mladších, resp. starších žákyň. Děvčata z Letů vytvořila 
s ostatními velmi kvalitní kolektiv, který je obohacuje nejen na sportovišti, ale i v každodenním 
životě. Přejme nejen jim, aby se vrátila zpět do normálního fungování. Aleš Nečesaný, trenér

Nový starosta Spolku 
dobrovolných hasičů
Pavel Topol, aktivní trenér mladých hasičů,  se 
stal na letošní valné hromadě SDH Lety novým 
starostou. Blahopřejeme!

Kolo pro život 2020
Jak si všichni uvědomujeme, současná spole-
čenská situace v ČR je velmi složitá. Opatření 
kvůli viru COVID – 19 se dotkla nebo dotknou 
téměř každého odvětví lidské činnosti. Sport 
pochopitelně není výjimkou. I když nám vládní 
nařízení sport jako takový striktně nezakazuje, 
cyklistické závody konané v našem regionu se 
minimálně v této chvíli odkládají. Z povahy 
situace jistě není v zájmu zdraví našich občanů, 
aby se nyní uskutečňovaly sportovní akce, které 
shromažďují stovky nebo tisíce lidí najednou. 
Proto se závod Praha – Karlštejn, který se měl 
konat 25. dubna v Dobřichovicích, odkládá 
na předběžně srpnový termín s tím, že vše bude 
upřesněno dle vývoje situace v ČR. Závod Trans 
Brdy by se měl, dle aktuálních plánů, konat 
v červencovém termínu. O datu i místě konání 
bude pořadatelský tým Kola pro život a Trans 
Brdy informovat až po finálním rozhodnutí. 
 Jiří Hudeček nejml.

Osada Strong Boys oslaví 90. výročí

Za více než 15 let, co přispívám do Letováku, 
mne ani ve snu nenapadlo, že nebudu mít co 
napsat o jarní části sezóny 2019/20. Pande-
mie coronaviru prakticky zastavila dění v celé 
společnosti, a tudíž i na sportovní scéně. Jarní 
sezónu otevřeli naši dorostenci mistrovským 
dvojutkáním na hřišti MFK Dobříš a poté se vše 
najednou zastavilo. Kdy budou soutěže
pokračovat, je ve hvězdách. Otázkou zůstává, 
zda se vůbec bude na jaře sportovat. Ale toto 
není v současné situaci důležité, podstatné je, jak 
se s tím dokážeme popasovat. Denně jsme v mé-
diích bombardováni informacemi o tom, kolik 
nakažených přibylo, kolik lidí ve světě zemřelo. 
Někteří lidé jsou vystrašení, depresivní. Je nutné 
si uvědomit, že pro zdraví a štěstí potřebuje-

me vlastní rodinu, dobré přátele a kamarády, 
základní potraviny a vodu a mít se kde vyspat. 
A nestarat se jen o sebe!
Naše plány na jaro byly ještě počátkem roku 
jasné. Očekávali jsme návštěvu z partnerské 
obce a klubu Rot-Weiss Ailertchen ze SRN. Jak 
se již stalo v posledních letech dobrou tradicí, 
bylo dohodnuto přátelské utkání s juniorským 
klubem z Izraele. Obě tyto akce se neuskuteční, 
to je již jasné. Stejně jako na 30. dubna pláno-
vaný tzv. Dětský diskoslet čarodějnic na našem 
hřišti. Nebylo toho vymyšleno málo, ale člověk 
míní, život mění!
Závěrem bych na vás apeloval: Nezapomeňte 
v těchto nelehkých časech na dobrou náladu 
a humor! Není nutno…   Jiří Kárník
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Napište nám 
do Letováku…

Máte-li zájem zveřejnit v Letováku pozván-
ku na vaši akci, článek o činnosti vašeho 
spolku či organizace či jiné zajímavé infor-
mace z dění v Letech, neváhejte a zašlete 
nám příspěvek na adresu redakce letovak@
gmail.com. Uzávěrky jednotlivých čísel 
najdete níže. Pokud rozsah článku bude pře-
sahovat možnosti daného vydání, vyhrazuje 
si redakce právo příspěvky zkrátit. Autor 
musí pod příspěvek uvést celé své jméno. 
Zásadně nebudou otiskovány anonymní pří-
spěvky, příspěvky, jejichž obsah je v rozporu 
s dobrými mravy, a příspěvky jakýmkoli 
způsobem napadající dobré jméno osoby či 
firmy. Uzávěrky Letováku pro rok 2020
24. 5. l 26. 7. l 27. 9. l 29. 11.

Letovák můžete číst i elektronicky na
www.obec-lety.cz/zivot-v-obci/casopis-letovak-1/

„Korona prázdniny aneb Koroňáky“, tak dnes děti nazývají svoji 
„domácí školu“, která je učí zcela novým věcem. Online výuka, hodně 
samostatné práce náročné na organizaci času, ale také tvořivost 
a vlastní nápady, na které je díky absenci kroužků a řízených aktivit 
dost času. Říká se, že „nudit se“ je zdravé. Zamkněte mobily, tablety, 
televize, vyžeňte děti ven nebo je nechte, jen tak se nudit. Budete 
mile překvapeni, co vše dokáží vymyslet. Někdo je praktik, kutil, jiný 
sportovec, někdo rád kreslí, jiný píše, někdo vaří, sází kytičky. Ideální 
příležitost rozvíjet své silné stránky. Tak dvanáctiletá Veronika bavila 
svoji mladší sestru předškolačku. Připravila jí pracovní list s rostlina-
mi. Malá Eliška se vydala do zahrady, kde hledala, lepila a nakonec si 
o květinách spolu povídaly. Pro svoji osmiletou sestru Helenku zase vytvořila Bingo s obrázky a poté 
spolu hrály v anglickém jazyce. Tomu říkám spolupráce, solidarita, tvořivost a prostor pro vlastní 
nápady. Buďme vděčni za současný klid a možnost se nadechnout. Přijměme tento dar a nechme 
rozvinout to, co má každý z nás uvnitř sebe!  Markéta Huplíková

Vrátila jsem se z ordinace pozdě a šla s naším 
pejskem na procházku až v noci. Bylo nádherně, 
zářivé hvězdy, čisté nebe, klid. Posadila jsem se 
na pařez u vody a pozorovala hladinu. Po chvíli 
připluli ke břehu bobři. Již několik let vím, že tu 
s námi bydlí, a párkrát jsem je v podvečer viděla. 
Vždycky se ale báli a hned uplavali. Nyní to bylo 
jiné. Klidně, ladně a elegantně si vykreslovali 
ve vodě kruhy. Pohybovali se sebevědomě těsně 
u břehu, nebáli se. Pak se stala zvláštní věc. Naše 
fenka Akyrka, jindy lovec celou duší, přišla 
ke břehu, usadila se tam a pokorně je pozorovala 
se mnou, jako by věděla, že nyní je řeka jejich, 
že my musíme zůstat tam, kde jsme, a nezasa-

hovat do toho, co nám nenáleží. Tak jsme tam 
spolu chvíli seděly a poslouchaly, co nám říká 
příroda. Příroda nyní čistší, svobodnější, jako by 
si oddechla a na chvíli odhodila tíživou duchnu, 
kterou jí dusí naše civilizace. Moc si přeji, 
abychom využili tu šanci, kterou nám corona-
virová krize nabízí, abychom se i my osvobodil 
od mraku, jímž nám civilizace zastírá zrak, a ko-
nečně si uvědomili, co je v životě důležité, co je 
ryzí, opravdové, hluboké a co je nutné změnit 
ve vztahu k přírodě, abychom uchovali tu krásu 
našim dětem a jejich dětem. 
 MUDr. Michaela Formánková 

 praktická lékařka v Letech

Milí přátelé od naší řeky
Chci se s vámi podělit o silný zážitek, který mi Berounka v této 
pro všechny z nás vypjaté době darovala. 

Tento oblíbený turistický cíl leží v nejzápadnější části 
Brd, nedaleko obcí Teslíny, Míšov, Trokavec a Skoři-
ce. Padrťské rybníky založil před rokem 1565 Florián 
Gryspekt z Gryspachu, podnikavý majitel miro-
šovského a rožmitálského panství, vysoký úředník 
na dvoře císaře Ferdinanda I. Na svojí dobu se jed-
nalo o impozantní dílo se sedmimetrovou sypanou 
hrází Hořejšího padrťského rybníka. Oba rybníky 
tvoří v současné době pouze nepatrný zbytek bývalé 
velikosti. Rozloha Dolejšího rybníka se dnes udává 
65 ha a Hořejšího rybníka 115 ha. Zavodněná plocha 
je sice menší, ale právě díky ní zde vznikly rozsáhlé 
mokřady a podmáčené lesy. Po zrušení Vojenského 
újezdu Brdy se stal Hořejší padrťský rybník opět 
největší vodní plochou Plzeňského kraje. Padrťské 
rybníky byly původně určeny především k chovu ryb 
a jako zásobárna vody pro plavení dřeva. Voda z ryb-

níků dříve poháněla železné hamry, mlýny a pily. 
Lokalita je významná i z biologického pohledu. 
Vyskytuje se zde řada chráněných rostlin a živočichů. 
Hnízdí zde např. orel mořský, čáp černý a žije zde 
i vydra. Místo se stalo významným turistickým cílem 
již za Rakouska-Uherska. V roce 1911 zorganizoval 
František Hofmeister u Padrťských rybníků první 
skautský tábor v Čechách. Svou stopu zde zanechal 
hned následující rok i Antonín Benjamin Svojsík, za-
kladatel českého skautingu, který je významně spjat 
i s naší obcí. Oblast navštěvovala řada významných 
umělců, např. básníci Karel Toman a Vladimír Ho-
lan, herec Eduard Vojan nebo spisovatelka Růžena 
Jesenská. Padrťské rybníky doporučuji navštívit 
na jako kole, ale procházka může být také příjemná. 
Značení vede především po starých vojenských 
asfaltových cestách. Jako výchozí místo využijte obce 
Skořice, Trokavec, Nepomuk, Míšov nebo Teslíny.   

 Jiří Hudeček

Domácí tvořivá škola

T I P  N A  V Ý L E T  

Padrťské rybníky

Lékařská pohotovostní  
služba Řevnice

 Mařákova 1080, 252 30 Řevnice  
 všední dny 19:00 až 7.00 hod.

sobota, neděle a svátky nepřetržitě
 257 721 777

Pohotovost je nevýjezdová! Lékař je přítomen 
pouze tehdy, pokud není na výjezdu jako 

lékař zdravotnické záchranné služby. Proto 
je nutné vždy dopředu zavolat a domluvit 

se na návštěvě. Lékař ošetřuje náhle vzniklé 
zdravotní obtíže neohrožující život. Pomůže 

vám např. se záněty horních a dolních dýcha-
cích cest, horečkou, angínou, zánětem močo-
vých cest – tedy vším, co byste za normálních 
okolností řešili se svým praktickým lékařem. 

Pro tyto náhlé obtíže předepisuje léky.

Praktičtí lékaři v OC Lety 
MUDr. Michaela Formánková 

www.lekarkalety.cz 
 770 684 064

MUDr. Milan Zíka 
www.ordinace-lety.cz 

 734 414 444

Dětský lékař v OC Lety 
MUDr. Zuzana Šíslová 

www.sislovapldd-cz.webnode.cz 
 776 892 867

Lékárna U Sv. Anežky v OC Lety 
www.lekarnalety.cz 

 603 188 833


